1. Canvia el gènere dels substantius següents:

capità
capitana
fill  filla

guilla guillot
ministre  ministra
cavall
euga

psicòleg psicòloga
ós  óssa
pensionista pensionista
2. Escriu els substantius de les oracions següents en forma femenina:

El bibliotecari i l’alcalde són orfes de pare.

La bibliotecària i l’alcaldessa són òrfenes de mare.

El cavall del nebot del príncep ha estat campió.

L’euga de la neboda de la princesa ha estat campiona.

El sacerdot de l’emperador és enemic del pagès del rei.

La sacerdotessa de l’emperadriu és enemiga de la pagesa de la reina.

El sogre de l’arquitecte va ajudar a néixer el poltre del monjo.

La sogra de l’arquitecta va ajudar a néixer la poltra de la monja.

L’Agustí és padrí del gendre del parricida.

L’Agustina és padrina de la nora/jove de la parricida.

L’avi del diputat s’ha fet pelegrí i ha adoptat en Climent com a pupil.

L’àvia de la diputada s’ha fet pelegrina i ha adoptat na Clementina com a pupil·la.

El baró i el comte del tsar es troben sovint a la consulta del psiquiatre.

La baronessa i la comtessa de la tsarina es troben sovint a la consulta de la psiquiatra.

L’amic del serf és boletaire major del marquès.

L’amica de la serva és boletaire major de la marquesa.

3. Escriu les formes femenines de les oracions següents en masculí:

La pubilla de cal Mateu és cosina meva.

L’hereu de cal Mateu és cosí meu.

La dida de can Joliu és fadrina.

El didot de can Joliu és fadrí.

La metgessa diagnostica un virus a la mestressa.

El metge diagnostica un virus a l’amo.

La lleona és més sociable que la tigressa.

El lleó és més sociable que el tigre.

La meva cunyada és amiga d’una biologa eminent.

El meu cunyat és amic d’un biòleg eminent.

La deessa es convertí en merla.

El déu es convertí en merlot.

La meva nora és jueva.

El meu gendre és jueu.

Des que la mestressa morí, és vidu.

Des que l’amo morí, és vídua.

La mare de la cantaire és oftalmòloga.

El pare del cantaire és oftalmòleg.

La jutgessa condemnà la jurista per prevaricació.

El jutge condemnà el jurista per prevaricació.

4. Completa aquestes frases amb un determinant adient:

__una___ editorial va fer suspensió de pagaments.

__la___ salut de l’equip no és gaire sòlida.

__el___ delta del Llobregat està molt contaminat.

Treballa amb __el___ fi d’aixecar l’empresa.

__el___ còlera és una malaltia eradicada en el nostre món.

Ningú no el vol. És _un____ canalla.

M’encanta esbrinar __la___ fi de les novel·les.

Caldrà canviar __la___ canal de l’aigua; té una avaria.

_l’(un)____ ordre de les habitacions és sagrat per a ell.

Aquesta nit no he pogut agafar _el____ son.

5. Escriu un determinant per a cada nom:

__un___ titella

__un___ interviu

_una____ anàlisi

__els___ llegums

__un___ compte

__un___ costum

__una___ disfressa

__una___ olor


__una___ dita

__un___ avantatge

___una__ esplendor

__una___ allau

__un___ corrent

__una___ dent

_una____ resplendor

__un___ pendent

__un___ deute

__un___ marge

__un___ senyal

__la___ remor


__uns___ espinacs

6. Escriu un determinant que concordi amb el substantiu que acompanya:

__el___ canal de Panamà és un indret amb __uns___ avantatges d’estratègia militar.

Té _el____ costum de no apagar mai __els___ llums de casa.

Vaig menjar __les___ postres i estava tan tip que no podia agafar __el___ son.

Té _una____ salut de ferro, no es posa malalt i a més té _una____ oïda excel·lent per a l’estudi dels idiomes i de la música.

___el__ coma d’aquest pacient dura massa temps i això és _un____ senyal de deteriorament.

Baixant __pel___ pendent de _la____ vall he descobert _una____ aroma que enamora.

_la____ resplendor de __la___ llum solar enlluerna __la___ canalla que juga al carrer.

Li han fet _unes____ anàlisis a fi de descobrir per què té _el____ pols tan dèbil.

Ahir, al canal 33, van fer un reportatge sobre __la___ síndrome de _la____ sida.

_la____ fi de __la___ desfilada va ser impressionant, __les___ disfresses eren imponents.

7. Canvia el nombre dels substantius següents:

enllaços, arbusts/arbustos, dimecres, problemes, aeroplans, triomfs, oboès, guixos, permisos, apèndixs 

pasqües, arrugues, casaques, àligues, places, oques, amigues, platges, franges, aigües, llengües, taronges, espigues, alforges, èpoques
peça, pluja, raça, eruga, llengua, truja, esperança, estaca, boca, figa, petja, esponja, maça, hamaca, traça
usos, tornavisos, interessos, arrossos, barnussos, matisos, congressos, gossos, nusos, passadissos, esbossos, països, paradisos, mesos, embarassos, marquesos, esposos, nassos, tapissos
escorpins, sabons, canapès, oracions, molins, mercès, vostès, padrins, comitès, destins, jardins, bambús, menús, violins, coixins, cautxús, tabús, capitans, agressions, dominós
8. Fes el plural dels noms entre parèntesis:

Ham comprat dos __dúplexs________ (dúplex) per als fills.

Van demanar ____reforços______ (reforç) per combatre els ___polls_______ (poll).

Les ___solucions_______ (solució) dels __diagrames________ (diagrama) són a les últimes ___planes_______ (plana).

Han apujat els __imposts/impostos________ (impost) de les ___aigües_______ (aigua).

A les ___granges_______ (granja) de ponent aparegueren tres ____linxs______ (linx).

Els ____destins______ (destí) dels __falcons________ (falcó) són incerts.

Les ___drogues_______ (drogues) provoquen ___escissions_______ (escissió) dins les ___famílies_______ (família).

A les __sinagogues________ (sinagoga) se senten ___sermons_______ (sermó) d’altres __religions________ (religió).

Els ___estoigs/estotjos_______ (estoig) dels ___llapis_______ (llapis) són als __despatxos________ (despatx).

Les ____cròniques_______ (crònica) d’avui auguren bones ___esperances_______ (esperança).

9. Escriu l’adjectiu en plural:

Un gust burgès / Uns luxes burgesos
Un menjar estantís / Uns sopars estantissos
Un àpat escàs / Uns sous escassos
Un professor seriós / Uns professionals seriosos
Un infant agradós / Uns fills agradosos
Un somriure postís / Uns aparells postissos
Un pont llevadís / Uns llits llevadissos
Un infant malaltís / Uns alumnes malaltissos
Un gest indecís / Uns caminars indecisos
Un rostre airós / Uns veïns airosos
10. Fes el plural dels sintagmes següents:

uns camins angosts/angostos


uns nois trists/tristos
uns problemes complexos


uns nivells fluixos
uns exàmens extensos



uns poetes prolixos
uns infants perplexos



uns amics molests/molestos
uns riures dantescs/dantescos


uns joves robusts/robustos
uns edificis annexos



uns indrets foscs/foscos
uns tarannàs basts/bastos


uns camins adversos
uns posats adusts/adustos


uns somriures dolços
uns actes reflexos



uns aires densos
uns joves coixos



uns accents circumflexos
11. Identifica quins d’aquests adjectius són d’una terminació (en general, coincideixen amb el castellà):

solemne, digne, esquerre, ferotge, jove, íntegre, inepte, infame, simple, vague, estricte, deforme, heretge, inculte, tendre, mediocre, bilingüe, rude, neutre, exacte, lliure.

12. Completa els sintagmes amb la forma dels adjectius adient:

pobre- un país ____pobre______ / una comarca ____pobra______

culte- un pagès ____culte______ / una vilatana _____culta_____

enorme- un llac ___enorme_______ / una ciutat ____enorme______

docte- un capellà ___docte_______ / una mestressa ___docta_______

còmode- un sofà ____còmode______ / una butaca ____còmoda______

fúnebre- un cotxe ___fúnebre_______ / una processó ____fúnebre______

íntegre- un professor ____íntegre______ / una alumna ____íntegra______

salvatge- un animal ___salvatge_______ / una mirada _____salvatge_____

directe- un cop ___directe_______ / una declaració ____directa______

pulcre- un tarannà ___pulcre_______ / una habitació ___pulcra_______

13. Corregeix les errades (determinants) de les oracions següents:

Les dos noies es dirigeixen a la seva casa.

Les dues noies es dirigeixen a casa seva.

Tens bastantes ocasions per veure el propi president.

Tens bastants ocasions per veure el mateix president/el president.

Tota Barcelona compra forces llibres el dia de Sant Jordi.

Tot Barcelona compra força llibres el dia de Sant Jordi.

Tinc vàrios alumnes al meu càrrec.

Tinc alguns/diversos alumnes a càrrec meu.

Uns li són fidels però els demés mai no es posen de la seva part.

Uns li són fidels però els altres mai es posen de part seva.

No hi ha ninguna possibilitat que es renti les seves dents cada dia.

No hi ha cap possibilitat que es renti les dents cada dia.

No tinc moltes ganes d’anar-hi. El pla no m’agrada res.

No tinc gaires ganes d’anar-hi. El pla no m’agrada gens.

Ha comès un delicte però no tinc moltes proves del mateix.

Ha comès un delicte però no en tinc gaires proves.

Què tal? Tens algo per dinar? Em convides?

Com estàs? Tens res/alguna cosa per dinar? Em convides?

Cadascun sap el que li convé.

Cadascú sap el que li convé.

